
Protokół  Nr XXXIII/08

z Sesji Rady Miejskiej w Żychlinie
z dnia 30 grudnia 2008 r.

Sesja trwała od godz. 11.10. do godz. 14.30.
Na ogólną liczbę 15 radnych obecnych było 15 zgodnie z listą obecności stanowiącą
załącznik do niniejszego protokółu.

W Sesji udział wzięli:

 - Burmistrz Gminy Żychlin - Grzegorz Ambroziak,
- Zastępca Burmistrza - Zbigniew Gałązka,
- Skarbnik Gminy - Emilia Rajewska,
- Sekretarz Gminy - Waldemar Bartochowski, radny powiatu kutnowskiego,
- Kierownik Referatu BPI - Krzysztof Anyszka,
- w zastępstwie Kierownika Ref. RGO –  Zofia Pietrzak,
- Kierownicy jednostek organizacyjnych: Piotr Wysocki – Dyrektor Zespołu Szkolno –
Przedszkolnego w Żychlinie,  Jacek Dysierowicz – Dyrektor Szkoły Podstawowej Nr 1 w
Żychlinie,  Pietrzak Barbara – Dyrektor Szkoły Podstawowej w Grabowie, Lidia Dwojacka –
Dyrektor Szkoły Podstawowej w Śleszynie, Ewa Andrzejewska – Dyrektor Miejsko –
Gminnej Biblioteki Publicznej w Żychlinie,  Marek Jabłoński – Dyrektor Zakładu Gospodarki
Komunalnej w Żychlinie,
- Sołtysi i Przewodniczący Zarządu Osiedli wg załączonej listy obecności,
- Przewodniczący i Zastępca Przewodniczącego Młodzieżowej Rady Gminy.

Sesji przewodniczyła Przewodnicząca Rady – Pani Zofia Pilarska.

Otwierając obrady powitała radnych, radnych powiatowych, Zastępcę Burmistrza, Sekretarza
Gminy, Skarbnika Gminy, Kierowników referatów w Urzędzie i kierowników jednostek
organizacyjnych, sołtysów i przewodniczących Zarządów Osiedli, członków zarządu
Młodzieżowej Rady Gminy.

Na podstawie listy obecności stwierdziła quorum sesji, a więc jej prawomocność do
podejmowania uchwał.

Do proponowanego porządku obrad – zmian nie zgłoszono.
Przewodnicząca Rady poddała proponowany porządek obrad pod głosowanie.

Za przyjęciem porządku obrad głosowało - 14 radnych
Przeciw - 0 radnych
Wstrzymało się - 1 radny

Przewodnicząca Rady stwierdziła przyjęcie porządku obrad w następującym brzmieniu:

1. Otwarcie Sesji i przyjęcie porządku obrad.
2. Zapytania i wolne wnioski.
3. Uchwalenie budżetu gminy Żychlin na rok 2009.
4. Podjęcie uchwał w sprawach:

a) „Gminnego Programu Przeciwdziałania Narkomanii”,



b) „Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów
Alkoholowych na 2009 rok”,

c) uchwalenia Programu Współpracy Gminy Żychlin z organizacjami
pozarządowymi i innymi podmiotami prowadzącymi działalność pożytku
publicznego na rok 2009.

5. Odpowiedzi na zapytania.
6. Sprawy różne.
7. Przyjęcie Protokółu Nr XXXI/08 z dnia 28 listopada 2008 r.
8. Zakończenie obrad.

Do p-tu 2. Zapytania i wolne wnioski.

Zapytań i wolnych wniosków nie zgłoszono.

Do p-tu 3. Uchwalenie budżetu gminy Żychlin na rok 2009.

Przewodnicząca Rady poprosiła Burmistrza Gminy Żychlin o przedłożenie opinii RIO do
projektu budżetu oraz dokonanie wprowadzenia.

Burmistrz Gminy Żychlin – Grzegorz Ambroziak – przedstawił:

- Uchwałę Nr III/ 318/2008 z dnia 15 grudnia 2008 r. Składu Orzekającego Regionalnej
Izby Obrachunkowej w Łodzi w sprawie opinii dotyczącej projektu budżetu Gminy
Żychlin na 2009 rok;

- Uchwałę Nr III/296/2008 Składu Regionalnej Izby Obrachunkowej w Łodzi z dnia 10
grudnia 2008 r. w sprawie opinii dotyczącej możliwości sfinansowania deficytu
budżetowego oraz prognozy kształtowania długu publicznego Gminy Żychlin.

Wymienione Uchwały stanowią załączniki do niniejszego protokółu.

Następnie dokonał wprowadzenia do projektu budżetu. Powiedział:
„ Szanowna Pani Przewodnicząca,
Szanowni Państwo Radni,
Szanowni  Mieszkańcy Gminy Żychlin !

Na dzisiejszej sesji przedstawiam Szanownej Radzie pod głosowanie uchwałę budżetową na
rok 2009.
Jak każdego roku dokument ten stanowi program pracy Zarządu Gminy na dany rok.
Jest on kontynuacją przyjętej linii działania zarządu, realizowanej w latach 2007 – 2008.
Można rzec, że przygotowania do jego realizacji trwały od początku obecnej kadencji,
poprzedzone dyskusjami i konsultacjami.
Dokument koreluje z przyjętym przez Radę Miejską Planem Rozwoju Lokalnego Gminy
Żychlin. Zrobiliśmy co w naszej mocy, żeby proponowany kształt budżetu był odpowiedzią
na zgłaszane potrzeby lokalnej społeczności.
Oczywiście, życzyłbym sobie uzyskać Państwa szeroką akceptację dla przedstawionych
zamierzeń.
Przedstawię teraz najważniejsze składniki budżetu:
Dochody gminy wyniosą 24.810.911 zł.



Głównymi źródłami dochodów gminy są:
- subwencja ogólna z budżetu państwa 7.003.978 zł
- podatek od nieruchomości 5.588.852 zł
- podatek dochodowy od osób fizycznych  4.050.289 zł
- dotacja celowa z budżetu państwa w zakresie realizacji zadań pomocy społecznej

4.448.347 zł.

Wydatki gminy to kwota 30.992.911 zł, w tym wydatki bieżące 23.205.551 zł, wydatki
majątkowe 7.787.360 zł.

Deficyt budżetu wyniesie 6.182.000 zł, a pokryty zostanie przychodami z zaciąganych
pożyczek i kredytów oraz wolnych środków pieniężnych na rachunku bieżącym gminy.

Kwotę 912.000 złotych stanowić będą rozchody gminy wynikające ze spłaty wcześniej
zaciągniętych kredytów.

Przychody budżetu w związku z tym wyniosą ogółem 7.094.000 zł.
Utworzono rezerwę ogólną w wysokości 150.000 złotych.

Gmina udzieli w bieżącym roku dotacji m. in.:
- dla Zakładu Gospodarki Komunalnej w Żychlinie w kwocie 505.000 zł.
- dla instytucji kultury 801.225 zł.
- Starostwu Powiatowemu w Kutnie w kwocie 350.000 zł.

W ramach wydatków należy wyróżnić wydatki inwestycyjne w kwocie około 8 mln zł.
Poziom wydatków na inwestycje wzrasta w stosunku do ubiegłego roku o 80 %.
Biorąc pod uwagę wcześniejsze lata, np. 2005 r. jest to wzrost ponad czterokrotny, w
stosunku do 2006 o ponad dwu i półkrotny.

To bardzo optymistyczna prognoza dla naszej społeczności. Rozwój lokalny mierzy się
poziomem wydatków inwestycyjnych a jego wzrost świadczy na korzyść naszego samorządu.

W 2009 roku Gmina zrealizuje:

- modernizację dróg Dąbrowskiego i Waryńskiego,
- termomodernizację zespołu Szkolno – Przedszkolnego – II etap,
- boisko sportowe do gry w koszykówkę i siatkówkę przy Zespole Szkolno –

Przedszkolnym – wymienione dwa zadania pozwolą na praktycznie 100 %
odnowienia obiektu szkolnego – stanowić on będzie wizytówkę naszego samorządu,

- rozbudowa sieci kanalizacji sanitarnej,
- ścieżkę ekologiczną – nikogo nie muszę przekonywać jak ważna jest w dzisiejszych

czasach edukacja ekologiczna,
- kolejny etap modernizacji istniejącego budynku przy ul. Barlickiego, obiekt ten od lat

stanowił wątpliwą wizytówkę naszej gminy, wkrótce to się zmieni. Jednocześnie
znacznie ulec mogą poprawie warunki obsługi mieszkańców w najważniejszych
placówkach administracyjnych, przy okazji rosnących wymagań i norm unijnych,

- rozbudowę sieci ciepłowniczej,
- pamiętamy o odnowieniu wizerunku naszej miejscowości, co jest ważne nie tylko w

aspekcie zewnętrznym, ale, a może przede wszystkim wewnętrznym, dla
mieszkańców – w związku z tym prowadzone będą realizacje inwestycji w zakresie



rewitalizacji starówki miejskiej, rewitalizacji  terenów zielonych, porządkowania
przestrzeni komunikacyjnej i urządzane tereny rekreacji dla mieszkańców, odnawiane
świetlice wiejskie.

(Zrealizowane w latach 2007 – 2008 zadania w tym zakresie pokazały jakie ogromne jest
zapotrzebowanie na tą właśnie infrastrukturę !)

Ponadto zrealizowane zostaną mniejsze inwestycje związane z poprawą jakości życia
mieszkańców naszej gminy.

Proza życia, skromne możliwości budżetu naszej gminy i problemy związane z dostępem do
środków zewnętrznych powodowały w mijającym okresie, że nie wszystkie zadania udaje się
realizować.
Jednak budżet jest planem działania, jest zbiorem założeń przewidzianych do realizacji i
wzorem lat ubiegłych możemy założyć, że będzie ewoluował, zmieniał swój zakres.
W dalszym ciągu ważnymi do rozwiązania problemami pozostają m. in.:

- likwidacja barier architektonicznych, nowe miejsca parkingowe, informatyzacja
urzędu gminy.

Zbieramy niezbędną wiedzę i doświadczenia, żeby doskonalić nasze narzędzia w zakresie
pozyskiwania funduszy. Z każdym ogłoszeniem naboru nasze szanse rosną. Zdajemy sobie
sprawę jaki może to mieć wpływ na nasze szanse rozwojowe.

Przed naszym samorządem daleka i żmudna droga do osiągnięcia  założonych celów.
Wykonujemy dziś kolejny krok. Bardzo ważny, ale na pewno nie ostatni. Dostrzegamy różne
potrzeby, nie tylko wielkich, ale też maluczkich, nie ma mieszkańców gorszych i lepszych,
pozostaje problem i możliwości jego przezwyciężenia.

Nasza  gmina  otworzyła  się na  swoich  mieszkańców i  na  naszych  gości.   Z  każdym rokiem
życie w niej ma być atrakcyjniejsze, lepsze. Nasze zadanie to zaspokojenie ważnych dla
mieszkańców potrzeb społecznych. To właśnie czynimy.

Podczas poprzedniej sesji budżetowej złożyłem Wysokiej Radzie deklarację, którą dziś
podtrzymuję.  Z każdym miesiącem rośnie motywacja do wprowadzania dalszych zmian
jakościowych w naszej przestrzeni, usługach dla mieszkańców w zakresie oświaty, kultury,
usługach komunalnych oraz każdej innej działalności. Reakcje mieszkańców, którzy są
beneficjantami naszej działalności świadczą, że jest ona celowa i nader oczekiwana.

Dziękuję za uwagi i proszę o zabranie głosu Panią Skarbnik, która przedstawi ostatnie zmiany
do projektu uchwały budżetowej.”

Skarbnik Gminy – Emilia Rajewska -  ponieważ na ostatnich komisjach nie omawiała
zmian, które dostarczyła radnym w uchwale budżetowej, przedstawiła  na sesji na czym one
polegają. Załącznik Nr 3b przedstawiony w autopoprawce zawierał dotacje celowe z budżetu
na sfinansowanie lub dofinansowanie wydatków inwestycyjnych i zakupów inwestycyjnych.
Po rozmowie telefonicznej z p. Wenusem poproszoną Ją, aby ten załącznik rozbiła na 2
oddzielne, na dotacje dla naszego zakładu budżetowego i na dotacje dla Starostwa
Powiatowego w zakresie modernizacji i remontu dróg powiatowych na terenie naszej gminy.
W związku z tym pojawił się nowy załącznik 3 c, w którym to załączniku rozpisana jest
dotacja dla starostwa powiatowego. W Załączniku Nr 3b pozostała tylko dotacja dla zakładu
gospodarki komunalnej. W załączniku Nr 2 z pozycji 600 rozdz. 616 – kwota wydatków
majątkowych 350 tys. zł (jest wpisana kwota 0), środki   przerzucono do kolumny , w której



znajdują się dotacje (350 tys. zł). W związku z tym projekt uchwały budżetowej też się
zmienił w zakresie wydatków. § 2 ust. 1 projektu uchwały w sprawie  uchwalenia budżetu
gminy Żychlin na rok 2009  otrzymał brzmienie: „ § 2.1. Wydatki budżetu gminy w
wysokości 30.992.911 zł, w tym: wydatki bieżące – 23.205.551 zł; wydatki majątkowe
7.787.360 zł, zgodnie z załącznikiem nr 2.” Na tym polegała  zmiana. Projekt budżetu wraz z
autopoprawką szeroko omawiano na komisjach.

Przewodnicząca Rady poprosiła przewodniczącą Komisji Rozwoju i Budżetu Panią Jadwigę
Melcher  o przedstawienie opinii do projektu budżetu gminy Żychlin na 2009 r.

Przewodnicząca Komisji Rozwoju i Budżetu p. Jadwiga Melcher -   Komisja Rozwoju
Gospodarczego i Budżetu dokładnie przeanalizowała projekt budżetu gminy Żychlin na rok
2009 wraz z autopoprawką. Wysłuchała Burmistrza, Zastępcy oraz Skarbnika Gminy w tym
temacie. Komisja zapoznała się z wnioskami wszystkich Komisji rady, które stanowią
załączniki do protokółu komisji Rozwoju. Zdaniem Burmistrza, w trakcie roku budżetowego
zaoszczędzone środki w budżecie zapisane na poszczególnych paragrafach można
przeznaczyć na zadania, które zaproponowały Komisje Rady. Stwierdził też, że nie jest
zwolennikiem przenoszenia środków na zadania bieżące ze środków inwestycyjnych i będzie
tego przestrzegał. Budżet roku 2009 świadczy o przyjętym kierunku – zwiększania środków
na zadania inwestycyjne, które z czasem będą uzupełniane.

Komisja Rozwoju Gospodarczego i Budżetu – 3 głosami „za”, przy 1 „przeciw” pozytywnie
zaopiniowała projekt budżetu gminy Żychlin na 2009 rok wraz z autopoprawką.

Zgłasza wniosek do Rady o przyjęcie projektu budżetu gminy Żychlin na 2009 rok
wraz z autopoprawką w brzmieniu przedłożonym przez Burmistrza Gminy Żychlin.

Uzasadnienie zajętego stanowiska przez Komisję jest zawarte w protokóle z dnia 8 i 9
grudnia 2008 r., który stanowi załącznik do niniejszego protokółu.

Przewodnicząca Rady otworzyła dyskusje nad projektem budżetu:

Głos zabrali:

Radny – Marek Jędrzejczak   -   zgodnie z zapotrzebowaniem administracji  publicznej  na
wynagrodzenia osobowe pracowników jest kwota 1 mln 374 tys. zł. W projekcie budżetu ta
suma urosła do 1 mln. 600 tys. zł. W uzasadnieniu jest napisane: zatrudnienie 2 pracowników,
wzrost wynagrodzeń o 4 %, odprawy itp. Zapytał – dlaczego zwiększono środki i na jakie cele
te pieniądze pójdą. Pozwolił sobie spojrzeć w projekt budżetu na 2005 rok, i w tym § na
wynagrodzeniach jest kwota 1 mln. 219 tys. zł.  A więc same wynagrodzenia - w tak trudnych
czasach, kiedy mamy zaciągać tak wielkie kredyty-  wzrastają prawie o 400 tys. zł, a do 2007
r. prawie o 1/3. Burmistrz mówił o kontynuacji zadań inwestycyjnych. Uważa,  , że niektóre
są kontynuowane, np. kanalizacja, którą jeszcze nie rozpoczęliśmy, ale kontynuujemy.  W
pierwszym okresie naszej działalności wykupiliśmy działki na Os. Orłowskiego,
zainwestowaliśmy w to Osiedle, również za kadencji p. Wencla – sporo pieniędzy. Na dzień
dzisiejszy w Wieloletnim Planie Inwestycyjnym jest zapisane 650 tys. zł na
zagospodarowanie terenu, powinno być na ten rok, tego nie ma. Innych zadań z Wieloletniego
Planu Inwestycyjnego – też „nie ma” ,np. budowa boiska sportowego. Przy tak dużym
deficycie, kiedy wszyscy ograniczają się, jest kryzys i będzie sięgał coraz głębiej -  to my jako
gmina decydujemy się na duże zadłużenie. Dług wraz z odsetkami w  2009 r.  będziemy



musieli spłacić w wysokości 1 mln. 112 tys. zł. Z prognozy długów wynika, że dalsze spłaty
sięgają w granicach 3 mln. zł.   Czy nas stać , przy naszych dochodach na takie zadłużenie?
 Z prognozy długów  wynika także w latach następnych tendencja zwyżkowa.   Podatek, w
tym roku podnieśliśmy o 10 %, czy będziemy to robić w latach następnych, przerzucać
obciążenia na mieszkańców?  Dlatego też osobiście będzie głosował przeciwko temu
budżetowi.

Radny – Stefaniak Krzysztof – jest członkiem Komisji Rozwoju i Budżetu- będzie głosował
za budżetem. Uważa,  na przestrzeni 6 lat obecny budżet za najlepszy. Pan radny Jędrzejczak
na zadawane pytania  otrzymał wyczerpujące informacje na Komisjach. Jeśli uważa, że
można znaleźć inną możliwość finansowania wydatków niż podatki, powinien to
wyartykułować. Jest opinia RIO , która mówi jasno i wyraźnie, że zadłużenie nie jest wcale
wysokie, spłata tego zadłużenia jest w naszym zasięgu z budżetu własnego gminy. Wcale nie
jest powiedziane, że w r. przyszłym będziemy podnosić podatki, nad tym będziemy się
zastanawiać w grudniu przyszłego roku. Uważa, że wszyscy radni (poza p. Jędrzejczakiem)
powinni poprzeć budżet, bo to jest najlepszy budżet jaki można było zaproponować.

Burmistrz – Grzegorz Ambroziak – rozumie, że jest to kwestia różnicy w podejściu,
bardziej ostrożne i można określić jako odważniejsze. RIO – instytucja opiniująca
wypowiedziała się w sposób autorytatywny na temat poziomu i możliwości spłaty zadłużenia.
Z  tejże  opinii  wynika,  że  do  poziomu max ,  do  którego  moglibyśmy się zadłużyć-    daleko
nam jeszcze. W jednym przypadku jest to poziom 1/3, w drugim przypadku lekko
przekroczyliśmy połowę możliwości. Dlatego „nie straszmy tutaj państwa tym elementem”.
W dzisiejszych czasach jeśli chcemy inwestować musimy brać na to kredyty, poprzez kredyty
utrzymywany jest budżet państwa, budżety samorządów. Jesteśmy gminą, która jest jedna z
najmniej zadłużonych. Biorąc pod uwagę tego rodzaju sytuacje, że pozyskamy środki z
zewnętrzne, to praktycznie nikt nam tych pieniędzy, np. unijnych nie da do dyspozycji, nie
otrzymamy ich wprost na realizacje. Musimy na realizacje zadania  wziąć pieniądze,
zrealizować, a później,  np. unija nam je odda. Tak funkcjonuje system.  Do dnia dzisiejszego
spłacamy zadłużenie wcześniejsze, związane inwestycją w Dobrzelinie i Grabowie, na które
nie  dostaliśmy  wcześniej  pieniędzy  z  unii,  musieliśmy  się zadłużyć.  Pan  Radny   uważa,  że
powinniśmy być ostrożniejsi co do kredytowania gminy. On uważa inaczej . Tutaj się
różnimy. Wskazał, ze na spotkaniach, sesjach rady  dyskutowano o realizacji inwestycji i że
jest to rzecz ważna. Jak jest to potrzebne widać na przykładzie małych inwestycji, a istotnych
dla mieszkańców.  Wymienił – skwerek -  na ławeczkach przesiadują młodzi jak i starsi, place
zabaw. Odnosząc się do kwestii wykupu gruntów przy ul. Orłowskiego. Jest to jedna z
większych inwestycji jaka będzie prowadzona. Będzie bardzo kosztochłonna, związana z
budową dróg, infrastrukturą, przygotowaniem pod budownictwo mieszkaniowe. Powstaje, to
co poruszył p. radny – recesji, nie wiadomo, czy będzie pobyt na działki i jakie będą ceny ?
Czy  jest  to  najlepszy  moment  inwestowania  w  tę sferę ?   Pozostawia  te  kwestię do
rozważania. Projekt techniczny będzie przygotowany i na pewno przedstawiony radnym.
Obawia się, że prace poniżej projektu techniczne nie będą wykonane.
Zarządzanie Urzędem – w jego ocenie, jak również informacji zewnętrznych wynika, że
mamy jedną z tańszych administracji. Mamy problemy kadrowe, zarobki w Urzędzie nie są
wysokie. Będzie stał na stanowisku, że nie jesteśmy drogą administracja, a pracownicy też
muszą zarabiać jakie takie godziwe pieniądze. „Z niewolnika nie ma pracownika”. Na pewno
nikt z pracowników za darmo nie będzie pracował. W tym roku była planowana regulacja
płac, to też było monitowane przez radnych. Jedna z pracownic odeszła do Urzędu
Marszałkowskiego, niezadowolona z płacy. To wszystko trzeba ze sobą pogodzić.



Radny – Marek Jędrzejczak –  zgodził się co do różnych poglądów w kwestii kredytowania,
pyta kolega – skąd wziąć pieniądze  ? W budżecie domowych decydując się na inwestycje, na
pewno swoje wydatki stara się każdy ograniczać. Zwrócił uwagę na wynagrodzenia, ale nie
tylko,  również na koszty utrzymania całego Urzędu. Nie widać żeby były utrzymywane na
jakimś poziomie, one cały czas  rosną.  Mamy coraz więcej programów komputerowych, żeby
było łatwiej żyć wszystkim . W Emicie – kiedy wprowadzano programy komputerowe, na
pewno nie było dodatkowych przyjęć, ponieważ te programy mają na celu usprawnienie
pracy. Chwalimy się, że wg rankingu mamy jedną z tańszych administrację. Cieszymy się z
tego, żebyśmy tak dalej trzymali. Nie patrzymy się na drugą pozycję w rankingu, gdzie
jesteśmy na 16 miejscu, wolałby żebyśmy byli na 6.

Burmistrz – Grzegorz Ambroziak – porównanie całkowicie oderwane od rzeczywistości.
Uważa, że tam gdzie wchodzi automatyzacja, o której mówił pan radny, tam też potrzebni są
ludzie. Przykładowo, przygotowując decyzję, należy w wielu przypadkach zasięgnąć opinii
środowiskowej. To  pracownik musi iść w teren i zasięgnąć tej opinii (program tego nie
zrobi). Jesteśmy atakowani o koszty. Przytoczył rok 2008 – koszt utrzymania urzędu wynosi 2
mln 282 tys. zł. Rok 2009 – 2 mln. 272 tys. zł (spadek o 10 %).

Radny – Rober Stasiak – wskazał, że po raz pierwszy radni otrzymali projekt budżetu
wyłącznie z podziałem na działy i rozdziały, bez podziału na §, jak to było do tej pory. Jest to
zgodne z ustawą o finansach publicznych i naturalnym jest, że układ wykonawczy Burmistrza
będzie ograniczał rolę władz uchwałodawczych, czyli w tym przypadku Rady Gminy.  Z tym
związek przyczynowo – skutkowy jest następujący, że po uchwaleniu budżetu, na mocy
ustawy o finansach publicznych organ wykonawczy jakim jest zarząd gminy w terminie 21
dni ustala układ wykonawczy do budżetu. Do tego układu wykonawczego muszą się odnieść
poszczególni kierownicy jednostek podległych – dyr. Szkół,  itd. Teraz uwaga: brak w
szkołach podstawowych zgodnie z zapotrzebowaniem prawie pół miliona złotych. Dyrektorzy
będą musieli napisać plan finansowy zmniejszony w stosunku do zapotrzebowania o pół
miliona  złotych.  W  Gimnazjum  brak  233  tys.  zł,  w  Liceum  –  brak  26  tys.  zł,  dalej  idą
oddziały zerowe, przedszkola.  Jak zauważa, ta centralizacja władz, skupiona przede
wszystkim w Urzędzie jest coraz większa. Kierownicy, żeby przekroczyć 1/12 muszą
przychodzić po zgodę. Trzeba się prosić o to, żeby skutecznie zarządzać jednostką.
Następniewskazał, że jest to ostatni budżet, który będziemy realizować w całości. Przyszły
budżet będzie uchwalany na rok 2010 . W listopadzie będą wybory, już nie da się zrealizować
tego budżetu do końca w obecnym składzie.  Pyta się, jak to się ma do obietnic wyborczych
zawartych w ulotkach . Wskazał na występujące  braki  w obszarach gospodarki
mieszkaniowej, komunalnej,  decyzji strategicznych w obszarach oszczędzania energii,
składowiska śmieci,  gospodarki przestrzennej.
Co do oświaty – przypomniał, że nie był za zabieraniem środków z budżetu oświaty, był za
stworzeniem rezerwy celowej, po to, żeby zadbać  o celowość i gospodarność wydatków. A
nie żeby zabierać. W tej chwili jest tak: nie zmieniliśmy sieci szkół,  działań strategicznych.
Wszystko utrzymujemy, tak jak jest,  bez żadnych zmian. Czyli zaadoptowaliśmy sobie jakieś
dzieci, a  teraz ograniczamy środki na pomoce dydaktyczne, na wynagrodzenia , na wszystkie
inne rzeczy. Dobrze jest, bo są, bo jest społeczeństwo zadowolone, bo nic nie zamykamy, nic
nie przenosimy, ale oni będą sobie żyli na granicy ubóstwa. Sprawa następna, pojawiają się
zadania takie jak, np.  „Przysowa”, o której mówiliśmy, środki na ten cel – 82 tys. zł. Jest to
rzecz korzystna, ale dla gminy, którą stać na to. Rozumie dzieci, młodzież, społeczeństwa (raz
na pół roku odwiedzić ścieżkę). Wolałby,  by na co dzień , pomoce dydaktyczne były
wykorzystywane w placówkach ( rzutniki multimedialne, gry w zależności od wieku itp.) Nie
ma tego i nie będzie. A jeśli będzie miało być, to należy bardzo ładnie poprosić, żeby to



otrzymać.  Uważa,  że  mamy  planowane,   nie  zawsze   pierwszej  potrzeby  -   inwestycje.
Najbardziej niepokoi go to, że pojawiają się takie zadania, które, tak jak było w latach
poprzednich, jego ocenie, są przytrzymywaniem pieniędzy. Dlaczego tak uważa, otóż jest
zadanie, które się nie zrealizuje, ale za pół roku pieniądze te będą przeznaczone na bieżące
potrzeby. Ale plan inwestycyjny jest duży, szeroki, bo już z góry zaplanowano, że  nie
będziemy wydawać pieniędzy, bo może się przydadzą. Takie sytuacje bywały  – co roku. W
związku z czym,  jest to potwierdzone, że tak powie – decyzjami historycznymi. Może
wskazać 2 takie zadania.
Najtańsza  administracja,  ale  czy  najlepsza.  Nie  widać środków  unijnych,   wskazywał
wcześniej na niedociągnięcia, ostatnio mówił o statucie. Dokumenty nie są dobrze
przygotowane, sąd błędy, również w dzisiejszych. Najtańsza administracja – ale jaka ?
Nie będzie głosował za budżetem.

Skarbnik – Emilia Rajewska – zgodziła się z tym, że 2 lata temu  - radny p. Robert Stasiak
chciał tworzyć rezerwę celową, z przeznaczeniem na oświatę. Zapewniła, że w ciągu roku
będą zwiększenia na szkoły.  Nie jest prawdą, że szkoły nie zakupują pomocy dydaktycznych.
Wskazała też, że  za budżet odpowiada Burmistrz i Skarbnik, muszą przestrzegać ustawy o
finansach publicznych. . Braki w oświacie były na poziomie 1 mln zł, w ciągu roku w 100 %
znalazły się środki na płace, w 90 % na inne cele.

Burmistrza – Grzegorz Ambroziak – najtaniej,  nie znaczy najlepiej – ograniczenia
wydatkowania   w oświacie z parafowaniem  przekroczenia 1/12 wprowadził listopadzie.
Przez 10 miesięcy dyrektorzy mieli możliwość gospodarowania środkami we własnym
zakresie. Jeśli są błędy, niedociągnięcia -  pracują nad tym i w wielu przypadkach z
pozytywnym skutkiem.  Wskazał też, że dysponują określonym budżetem i w określonych
granicach mają możliwość poruszania się. W odniesieniu do wypowiedzi p. Stasiaka wskazał
na podjęte działania w zakresie: mieszkalnictwa – poprzez TBS, prowadzoną
termomodernizację budynków w szkołach, oszczędności w energii – świcie się co 2 lampa.
Dostrzegają problemy w oświacie, np. co do sieci szkół, na dzień dzisiejszy nie będzie
zmniejszał ilości szkół, ale pewne  formy organizacyjne będą zaproponowane.

Radny – Krzysztof Stefaniak – w odniesieniu do wypowiedzi radnego p. Stasiaka – jeśli p.
radny ma propozycje rozwiązań, dlaczego nie przyszedł na Komisję Budżetową i nie wskazał
źródła ich sfinansowania. Jest także członkiem Klubu, któremu przewodniczy p. radny
Jędrzejczak. Zespół ten może wypracować propozycje i zająć stanowisko.

Radny – Roman Ostasz –  przyszedł na Sesję, a nie na „pyskówkę” . Prosi Przewodniczącą
Rady o prowadzenie obrad.

Andrzej Szymański – emocje są jasne. Każdy z nas ma określony elektorat, chciałby
dotrzymać obietnic wyborczych. Chciałby żeby w ekspoze wypowiadane słowa - Burmistrz
dotrzymał. Uważa za niezasadne przeznaczanie tak dużych środków np. na rzecz utwardzenia
placu przed urzędem, chciałby żeby te pieniądze „poszły” na kanalizację na terenie tzw.
„Kurzej Jamy”. Wiele punktów wskazanych w tym budżecie jest zbędne. Strefa wiejska też
potrzebuje środków, w tym budżecie nie ma zadań zaplanowanych na terenie wiejskim.
Budżet jest – taki jest oddźwięk – radnego Kowalskiego i Stefaniaka.

Radny  - Stasiak Robert – nie zawsze się rozumiemy, stad też dzisiejsza dyskusja.  Uważa,
że na początku powinniśmy mieć wytyczone strategiczne punkty.



 Należy wybiegać w przyszłość, przewidywać pewne działania, analizować i dopiero
dofinansowywać.

Zastępca Burmistrza  - Zbigniew Gałązka – realizacja poszczególnych zadań jest
konsekwencją kolejnych zadań zapisanych w planach Inwestycyjnych. Wskazał, że
praktycznie 50 % zadań inwestycyjnych są to zadania na terenie gminy, 50 % - miasto.

Radny – Roman Ostasz – przez 2 lata przypomina o proponowanym porządku obrad, który
jest zatwierdzany na sesji.  Prosi o jego przestrzeganie, odpowiedzi są   wyznaczonym do tego
celu punkcie.

Przewodnicząca Rady – odpowiedziała, że przestrzega porządku obrad, w tej chwili
prowadzi dyskusję nad projektem budżetu.

Radny – Jacek Laska -  zgłosił wniosek formalny o 5 minutową przerwę.

Przewodnicząca Rady poddała wniosek pod głosowanie.

Za ogłoszeniem przerwy głosowało – 7 radnych
Przeciw – 7 radnych.

Przewodnicząca Rady ogłosiła 5 minutową przerwę.

( po przerwie)

Przewodnicząca Rady – Zofia Pilarska – wznowiła obrady.

Poprosiła o przegłosowanie wniosku – jako  najdalej idącego – Komisji Rozwoju
Gospodarczego i Budżetu - o przyjęcie przez radę projektu budżetu na 2009 rok wraz z
autopoprawką w brzemieniu przedłożonym przez Burmistrza Gminy Żychlin.

Radny – Rober Stasiak –  poprosił radcę prawnego o zajęcie stanowiska.

Radca prawny – Iwona Śmietanko – procedura uchwalania budżetu określa  tok
postępowania  w sprawie.  Zgodnie z wymienioną procedurą, Komisje Rady w terminie do
10 grudnia  odbyły  posiedzenia, na których sformułowały na piśmie opinie do projektu
budżetu.  Komisja w oparciu o przedłożone jej opinie i stanowisko Burmistrza Gminy Żychlin
w przedmiocie proponowanych zmian wypracowała i przedłożyła radzie swoją ostateczną
opinię. Wyraźnie wynika z opinii Komisji, że jest to wniosek ostateczny , do przegłosowania
przez Radę, jako wniosek najdalej idący.

Przewodnicząca Rady – poddał wniosek Komisji Rozwoju Gospodarczego i Budżetu – pod
głosowanie.

Za przyjęciem wniosku głosowało – 8 radnych
Przeciw - 5 radnych
Wstrzymało się - 2 radnych.

Przewodnicząca Rady stwierdziła, że wniosek Komisji Rozwoju i Budżetu został przyjęty.



W związku z tym,   odczytała radnym projekt uchwały w sprawie uchwalenia budżetu gminy
na 2009 r.

Uwag do projektu uchwały nie zgłoszono.

Przewodnicząca Rady poddała projekt uchwały w sprawie uchwalenia budżetu gminy na 2009
r. – pod głosowanie.

Za podjęciem projektu uchwały w sprawie uchwalenia budżetu gminy na 2009 rok -
głosowało – 8 radnych
Przeciw – 5 radnych
Wstrzymało się – 2 radnych.

Przewodnicząca Rady stwierdziła podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia budżetu gminy na
2009 r.

 Uchwała Nr  XXXIII/171/08 stanowi załącznik do niniejszego protokółu.

Burmistrz – Grzegorz Ambroziak – podziękował radnym, którzy głosowali za budżetem.
Dodał przy tym ,że cieszy się, że ma w zapleczu p. Stefaniaka i p. Kowalskiego, a nie p.
Szymanskiego.

Do p-tu 4. Podjęcie uchwał:

a) projekt uchwały w sprawie „Gminnego Programu Przeciwdziałania
Narkomanii”.

Przewodnicząca Rady odczytała projekt uchwały w sprawie „Gminnego Programu
Przeciwdziałania Narkomanii”.

Poprosiła Przewodniczących Komisji o przedstawienie opinii:

1. Jadwiga  Melcher – Komisja Rozwoju - - 3 głosami „za” – pozytywnie zaopiniowała
projekt uchwały.

2. Komisja Rolna – 2 głosami „za”, przy 2 „wstrzymujących”, 0 „przeciw” – pozytywnie
zaopiniowała projekt uchwały.

3. Komisja Rewizyjna – 2 głosami „za”, przy 2 „wstrzymujących”, 0 „przeciw” –
pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.

4. Komisja Oświaty -  2 głosami „za”, przy 3 „wstrzymujących”, 0 „przeciw” –
      pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.

Rober Robert Stasiak – zgłaszał uwagi na Komisji Oświaty, co do sposobu opracowania
takowego programu. Jego zdaniem opracowanie ma w nazwie „ Program”, a

      z programem nie ma nic wspólnego. Program powinien zawierać: wstęp,  uwarunkowania
      prawne,   formy współpracy,  zasady, zakładane cele, zasady i tryb wspierania,
      wspierających, ocenę, podsumowanie.

Nie będzie głosował za przedłożonym radnym Programem.



Kierownik Referatu ZOK – Halina Wiśniewska –  program  ściśle   koreluje  z
Programem Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych. Uwzględnia
przepisy prawne i zadania. Wszystko to co mówił p. Stasiak jest zawarte w  wymienionym
programie.

Jadwiga Melcher –  drugi rok jest członkiem Komisji Przeciwdziałania Alkoholizmowi,
uczestniczy w szkoleniach z udziałem szkolnych pedagogów, psychologów, tzw.
trenerów. Potwierdza, co powiedziała Kierownik KOS, że  Program Narkomanii wiąże się
z Programem Profilaktyki i  Rozwiązywania Problemów Alkoholowych . Stwierdziła też,
że program jest zrobiony prawidłowo. Może o tym świadczyć również to, że otrzymali
statuetkę. Kolega Józef Kowalski także uczestniczył w  szkoleniu, doskonale zna
problematykę.

Radny -  Robert Stasiak – określił to słowem „lipa”. Statuetkę otrzymano nie za
Program tylko za działania  w zakresie profilaktyki.

Radna – Jadwiga Melcher – wiemy co robimy, mamy fachowych pracowników, radców
prawnych. Nauczyciel nie jest potrzebny do tego by udzielać wskazówek na poziomie
uczniów szkolnych.

Radny Krzysztof Stefaniak – nie życzy sobie określeń typu „lipa”,  powinniśmy
rozmawiać  o konkretach.

Andrzej Szymański – w nawiązaniu do wypowiedzi radnych użył sformułowania
„klany”. Dlatego tak mówi, ponieważ   4-5 osób spotyka się i wiedzą o wszystkim,
pozostali nie, stąd też i pytania, na które oczekuje odpowiedzi.

Przewodnicząca Rady zakończyła dyskusję nad punktem obrad.

Przystąpiła do głosowania projektu uchwały w sprawie „Gminnego Programu
Przeciwdziałania Narkomanii”.

Za podjęciem projektu uchwały głosowało - 10 radnych
Przeciw - 4 radnych
Wstrzymało się - 1 radny.

Przewodnicząca Rady stwierdziła podjęcie uchwały w sprawie Gminnego Programu
Przeciwdziałania Narkomanii”.

 Uchwała Nr XXXIII/172/08 stanowi załącznik do niniejszego protokółu.

b) projekt uchwały w sprawie „Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania
Problemów Alkoholowych na 2009 r.

Przewodnicząca Rady odczytała projekt uchwały w sprawie „Gminnego Programu
Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych na 2009 r.

Poprosiła Przewodniczących Komisji o przedstawienie opinii:



1. Jadwiga  Melcher – Komisja Rozwoju  -3 głosami „za” – pozytywnie zaopiniowała
projekt uchwały.

2. Komisja Rolna – 3 głosami „za”, przy 1 „wstrzymujących”, 0 „przeciw” – pozytywnie
zaopiniowała projekt uchwały.

3. Komisja Rewizyjna – 3 głosami „za”, przy 1 „przeciw” , 0  wstrzymujących–
pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.

4. Komisja Oświaty -  3 głosami „za”, przy 2 „wstrzymujących”, 0 „przeciw” –
      pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.

Radny – Marek Jędrzejczak – w rozdziale II Programu jest przedstawiona diagnoza
środowiska społecznego Gminy Żychlin. Z  danych wynika, że 10.902 osób – jest to wielkość
populacji szczególnie objęta ochroną przed uzależnieniami. Liczba ta jest niepokojąca i
wysoka.    Zapytał – czy  faktycznie  mamy zagrożonych ponad 10 tys. osób. Jeżeli tak,
uważa to za  poważne zagrożenie. Zapytał – kto  diagnozował to środowisko ?

Kierownik Referatu ZOK – diagnoza była wykonana przez firmę, która ma uprawnienia do
przeprowadzania tego typu badań. Badania były przeprowadzane 2 lata temu,  wyniki
przekazane radnym.

Innych uwag nie zgłoszono.

Przewodnicząca Rady poddała pod głosowanie projekt uchwały w sprawie  Gminnego
Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych na 2009 r.

Za podjęciem projektu uchwały głosowało - 10 radnych
Przeciw - 3 radnych
Wstrzymało się - 1 radny.

Przewodnicząca Rady stwierdziła podjęcie uchwały w sprawie Gminnego Programu
Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych na 2009 rok.

 Uchwała Nr XXXIII/173/08 stanowi załącznik do niniejszego protokółu.

c) projekt uchwały w sprawie uchwalenia Programu Współpracy Gminy Żychlin
     z organizacjami pozarządowymi i innymi podmiotami prowadzącymi działalność
     pożytku publicznego na rok 2009.

Przewodnicząca Rady odczytała projekt uchwały w sprawie uchwalenia Programu
Współpracy Gminy Żychlin z organizacjami pozarządowymi i innymi podmiotami
prowadzącymi działalność pożytku publicznego na rok 2009.

Poprosiła Przewodniczących Komisji o przedstawienie opinii:

1. Jadwiga  Melcher – Komisja Rozwoju - -3 głosami „za” – pozytywnie zaopiniowała
projekt uchwały.

2. Komisja Rolna – 4 głosami „za” – pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.
3. Komisja Rewizyjna – 3 głosami „za”, przy 1 „przeciw” – pozytywnie zaopiniowała

projekt uchwały.
4. Komisja Oświaty -  3 głosami „za”, przy 2 „wstrzymujących” –



            pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.

Uwag do projektu uchwały nie zgłoszono.

Przewodnicząca Rady poddała pod głosowanie projekt uchwały w sprawie  uchwalenia
Programu Współpracy Gminy Żychlin z organizacjami pozarządowymi i innymi podmiotami
prowadzącymi działalność pożytku publicznego na rok 2009.

Za podjęciem projektu uchwały głosowało - 12 radnych
Przeciw - 1 radnych
Wstrzymało się - 0 radny.

Przewodnicząca Rady stwierdziła podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia Programu
Współpracy Gminy Żychlin z organizacjami pozarządowymi i innymi podmiotami
prowadzącymi działalność pożytku publicznego na rok 2009.

 Uchwała Nr XXXIII/174/08 stanowi załącznik do niniejszego protokółu.

Do p-tu 5. Odpowiedzi na zapytania.

Zapytań i wolnych wniosków w punkcie 2 porządku obrad – nie zgłoszono.

Do p-tu 6. Sprawy różne.

1. Radny - Andrzej Szymański –  wnioskował o  mapkę terenu  Os.  Wyzwolenia  z
zaznaczeniem własności gminy Żychlin.  Emit pooddawał bloki, drogi natomiast
stanowią obciążenie gminy. W 80 % są nasze, wskazał tereny za blokami (sklep p.
Ledziona) Spółdzielnia Mieszkaniowa może wystąpić o ich remont. W budżecie na
ten cel nie ma środków.

Zastępca Burmistrza – Zbigniew Gałązka -  gmina posiada drogi (nie jest obciążona).
Ustawa o gospodarce  nieruchomościami wyraźnie stanowi, jakie gmina ma obowiązki. W
momencie przekazywania nieruchomości, drogi i ciągi komunikacyjne pozostały przy gminie.
Rozpoczęli planowanie co do remontu dróg w tym rejonie, prace będą rozpoczęte w 2009 r.
Dodał, że jest to jedno z zadań gminy. Mapka zostanie przygotowana. Radnym przekazano
mapkę z zaznaczeniem dróg gminnych i powiatowych, też można z niej skorzystać.

Przewodnicząca Rady – poprosiła o udostępnienie radnemu stosownej  mapki.

2. Radny - Robert Stasiak – ponawia prośbę o przygotowanie informacji dotyczącej
przedsięwzięć ds. promocji – na piśmie.

- złożono  projekt  zmian  systemowych  w  oświacie  gm.  Żychlin,   opracowany  w
porozumieniu ze szkołami. Ma odpowiedź, że burmistrz spotka się z komisją jeszcze
raz w tym temacie,  bo  brakuje mu „błysku”.

3. Radny – Roman Ostasz – zapytał – ile wyniosą odsetki w 2009 i 2010 roku z tytułu
zadłużeń  ?



Skarbnik – Emilia Rajewska – zgodnie z przyjętym budżetem w 2009 r. mamy –200 tys. zł
odsetek, w 1010 – 200 tys. zł, przy założeniu, że nie zostaną zmienione wyniki przetargu.

4. Przewodnicząca Rady – Zofia Pilarska – radna p. Teresa Kubicka otrzymała
informacje co do ilości dzieci korzystających z różnych form wypoczynku w ramach
Programów Przeciwdziałania Narkomanii i Alkoholizmowi. Informacja została
przekazana do wiadomości radzie. Zainteresowanych zaprasza do Biura Rady;

- przekazała radnym   życzenia świąteczne od Starosty Kutnowskiego i Przewodniczącego
Rady Powiatu, jak również Powiatowej Agencji Restrukturyzacji i Modernizacji Rolnictwa w
Kutnie. Życzenia od Agencji otrzymali również sołtysi, przekazywane na ich ręce w dniu
dzisiejszym.

5. Radny – Bogdan Głuszcz – zgłosił - nachylenie parkanu w stronę placu zabaw w
Dobrzelinie, co grozi zawaleniem,  stanowi  zagrożenie bezpieczeństwa. Prosi o
interwencję.

Burmistrz – Grzegorz Ambroziak – przyjmuje do realizacji.

6. Radny – Józef Kowalski -  wniósł o ustawienie znaku zakazu zatrzymywania się w
ul. Narutowicza. Od ul. Barlickiego do tzw. „Kurzej Jamy”  stoją auta, stwarzając
zagrożenie dla ruchu. Newralgiczny punkt  – Myjnia p. Zakrzewskiego.

Burmistrz – Grzegorz Ambroziak – temat znany,  sprawdzany przez poprzedni i obecny
zarząd. Jest to droga wojewódzka,  brana pod uwagę;

- odnośnie pytania – jakiego błysku” mu brakowało – zapisów w  odniesieniu do gminy;
- pracują nad strukturą  zmian systemowych w oświacie;
- promocja – taki dokument jest przygotowywany.

Do p-tu 7.  Przyjęcie protokółu Nr XXXI/08 z dnia 28 listopada 2008 r.

Uwag do protokółu nie zgłoszono.

Protokół z Sesji Rady został przyjęty przez Radę  - 9 głosami „za”,  1 „przeciw”, 4
„wstrzymujące”.

Do p-tu 8. Zakończenie obrad.

Przewodnicząca Rady – podziękowała zebranym za udział w obradach Sesji. Dokonała
zamknięcia obrad XXXIII Sesji Rady Miejskiej w Żychlinie.

                                                                                                 Przewodnicząca Rady

                                                                                                     /-/ Zofia Pilarska

Protokólant:
M. Sobierańska


